
گروه اقتصادی: دیروز با حضور رئیس جمهور پروژه بزرگ محور 
ترانزیت��ی »پاتاوه - دهدش��ت« به عنوان یکی از قدیمی ترین 
پروژه های نیمه کاره کشور بعد از 28 سال به بهره برداری رسید.

با بهره برداری از این جاده با در نظر گرفتن میانگین سرعت 
۶۰ کیلومتر در س��اعت برای عبور وس��ایل نقلیه، بیش از ۴ 
س��اعت کاهش زمانی در مسیر جدید »پاتاوه - دهدشت« به 

وجود خواهد آمد.
به گ��زارش »وطن امروز«، وزیر راه وشهرس��ازی در افتتاحیه 
مس��یر پاتاوه - دهدشت در اس��تان کهگیلویه وبویراحمد گفت: 
ایران سرزمین فرصت های ترانزیتی و لجستیکی است و تکمیل 
زنجیره های کریدوری برای آیندگان تولید ثروت خواهد کرد که 
البته باید ما نیز زیرساخت ها را فراهم کنیم. مهرداد بذرپاش در سفر 
دوم رئیس جمهور به استان کهگیلویه وبویراحمد در مراسم افتتاح 
جاده پاتاوه - دهدشت با اشاره به نقش استان کهگیلویه وبویراحمد 
و پاسداشت شهدای دفاع  مقدس این خطه گفت: مطابق آموزه های 
دینی و کتاب مقدس آسمانی، تاریخ از جنس تکرار است و این 
استان، این سرزمین و این کشور تکه ای از تاریخ است و همه ما در 
مسیر تمدن سازی این ملت قرار گرفته ایم. بذرپاش افزود: قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیا از ماندگارسازهای تاریخ مهندسان است که 
یادگاری هایی مثل پروژه امروز را می سازد و به جا می گذارد. وزیر 
راه وشهرس��ازی در بخش دیگری از صحبت های خود در افتتاح 
مس��یر پاتاوه -دهدش��ت گفت: قطعه بعدی این پروژه به سمت 
بهبهان است و مقرر است مسیری که دنبال می شود از شهرضا آغاز 
شود تا بهبهان و تا بندر امام خمینی )ره( ادامه یابد که در راستای 
تکمیل زنجیره های کریدوری جاده ای است. تکمیل زنجیره های 
کری��دوری برای آیندگان تولید ثروت خواهد کرد. وی ادامه داد: 
تکمیل زنجیره های کری��دوری و ریلی از اصلی ترین محورها در 
وزارت راه وشهرسازی است. می توان گفت ایران سرزمین فرصت های 
ترانزیتی و لجس��تیکی است که البته باید ما نیز زیرساخت ها را 
فراهم کنیم. بذرپاش تصریح کرد: فرصتی که برای ما پیش آمده 
اس��ت  قطعه ای از دسترس��ی های دریا به شبکه بازار در داخل و 
شمال کشور است و وقتی کریدورها در شرق )چابهار تا سرخس(  
و غرب و مرکز کشور تکمیل شدند، می توانیم از اقتصاد متفاوت 

و کلان صحبت کنیم.
دیدار بذرپاش با نماینده آذربایجان ■

همچنین روز گذش��ته وزیر راه وشهرس��ازی دستاوردهای 
نشس��ت روسای کمیسیون همکاری های اقتصادی جمهوری 
اسلامی ایران و جمهوری آذربایجان را بیان کرد. اتمام ساخت پل 
مرزی آستاراچای، افزایش ظرفیت ترددها با جمهوری آذربایجان، 
فعال سازی بازارچه های مرزی و سرمایه گذاری در ایجاد بارانداز 

ریلی از توافقات طرفین در این نشست دوجانبه است. 
وزیر راه وشهرس��ازی از توافق 2 کشور ایران و آذربایجان برای 
افزایش تردد، بهره برداری از پایانه مرزی جدید در ۴ ماه آینده و 
افزایش ۶۰ درصدی سرمایه گذاری ایجاد بارانداز ریلی خبر داد و 

گفت: مقرر شد مشکلات کامیونداران در کمیته مشترکی بین 2 
کشور بررسی و در 2 ماه آینده برای رفع آنها اقدام شود.

مهرداد بذرپاش درباره مهم ترین دستاوردهای نشست روسای 
کمیس��یون همکاری های اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و 
جمه��وری آذربایجان گفت: بعد از وقفه ای که در فعالیت های 
ارتباطی بین 2 کش��ور به دلیل اتفاق ناگواری که در س��فارت 
آذربایجان رخ داد، ایجاد شده بود، حالا با برگزاری این نشست 
و حضور هیات بلندپایه کشور آذربایجان،  هم اکنون این مشکل 

مرتفع شده است.
وزیر راه وشهرسازی با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی ایران مرز 
مشترک بسیار طولانی با آذربایجان و مرزهای تجاری گسترده ای با 
آن کشور دارد، افزود: شبکه حمل ونقلی 2 کشور ایران و آذربایجان 
ش��بکه بزرگی است و برنامه های فراوانی را برای تکمیل کریدور 

شمال - جنوب با کشور آذربایجان در پیش رو  قرار داده ایم.
بذرپاش تصریح کرد: تاکید دولت جمهوری اس��لامی ایران و 
شخص رئیس جمهور تقویت و توسعه روابط با کشور آذربایجان 

بود که  در این دیدار بخشی از این مهم حاصل شد.
اتمام ساخت پل مرزی آستاراچای ■

رئیس کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و آذربایجان ادامه داد: 
مذاکرات خوبی انجام شد. هم اینک ساخت پل مرزی آستاراچای به 
اتمام رسیده است و مقرر شد پایانه موقت مرزی ایران در آستاراچای 
هرچه س��ریع تر با س��امانه های گمرکی و مرزبانی ایران مستقر 
شود. همچنین توافق ش��د در ۴ ماه آینده پایانه مرزی جدیدی 

را به بهره برداری برس��انیم که ظرفیت خوبی را برای حمل ونقل 
کامیون های 2 کشور فراهم می کند.

وی توضیح داد: یکی از مشکلاتی که پیش تر وجود داشت، پایانه 
موجود با عرض گذر کم و همچنین پل قدیمی بود که مانع از تردد 
آسان می شد. در عین حال سخت گیری هایی از طرف آذربایجان بود 
که بعضا صف های طولانی را ایجاد می کرد که با ایجاد پل جدید 

بخشی از این مشکلات کاهش یافته است.
وزیر راه وشهرسازی گفت: با توافقی که پیش تر انجام شده بود 
عملیات مقاوم سازی پل موجود در حال انجام است. در این نشست 
نیز توافق شد طرف آذربایجانی نسبت به این مهم اهتمام بیشتری 
داشته باشد تا پل موجود مقاوم سازی شود و کامیون های بیشتری 

بتوانند در این مسیر تردد کنند.
افزایش ظرفیت ترددها با جمهوری آذربایجان ■

وی دیگر موضوعاتی را که در این نشست مورد بحث و بررسی 
ق��رار گرفت، افزایش ظرفی��ت ترددها عنوان کرد و افزود: در مرز 
بیله سوار و در مرز آستارا تقاضای ایران این بود که ظرفیت افزایش 
یابد که مورد موافقت کشور آذربایجان قرار گرفت. مقرر شد ظرفیت 
تردد روزانه افزایش یابد که این افزایش تردد سبب تسهیل در تردد 

و افزایش تجارت 2 کشور ایران و آذربایجان می شود.
بذرپاش ادامه داد: محور دیگر گفت وگوهای انجام شده در این 
نشست، مس��یر ارتباطی بود که از محور آق بند وارد خاک ایران 
می ش��ود. پیشنهاد ما این بود که از جلفا خارج شود و مقرر شد 
این پیشنهاد به کشور آذربایجان منتقل شود. همچنین توافق شد 

عملیات اجرایی پل آق بند هر چه س��ریع تر آغاز شود که ساخت 
این پل بر عهده کشور آذربایجان است.

فعال سازی بازارچه های مرزی ایران و آذربایجان ■
وزیر راه وشهرسازی گفت: بعد از آنکه نقطه صفر مرزی توسط 
وزارت امور خارجه تعیین  شود، عملیات اجرایی احداث پل انجام 
خواهد شد. همچنین فعال سازی بازارچه های مرزی مشترک که 
یکی از اصلی ترین ظرفیت های توسعه تجارت در کشورهای همسایه  

است، مقرر شد در زمان کوتاهی انجام شود.
بذرپاش توضیح داد: درباره سد های خداآفرین و سد اردوباد قرار 
شد در 2 ماه آینده این موارد تعیین تکلیف شود و تلاش خواهیم 

کرد موانع پیش رو برداشته شود.
وزیر راه وشهرسازی موضوع دیگر گفت وگوهای 2 کشور را حل 
مشکلات کامیونداران ایران و آذربایجان عنوان کرد و گفت: کمیته 
مشترکی تعیین شد تا مشکلات را بررسی کند و در 2 ماه آینده 
نسبت به رفع آن مشکلات اقدام کند. وی ادامه داد: در حوزه انرژی 
و سوآپ گازی نیز توافق خوبی شد. به گفته بذرپاش، میان 2 کشور 
در حوزه دفاعی هم توافقات مناسبی شکل گرفت و مقرر شد سطح 

همکاری های دفاعی به سطح مناسبی برسد.
وی گسترش روابط با کشور آذربایجان را مهم خواند و تصریح 
کرد: دسترسی کش��ورمان به کشورهای شمالی از طریق کشور 
آذربایجان اس��ت و بنابراین تقویت روابط و همکاری با آن کشور 
برای ما بسیار حائز اهمیت است. شبکه حمل و نقل و ترانزیتی ایران 
نیز با کشور آذربایجان ارتباط دارد که حجم زیادی از حمل کالا 

می تواند از این مسیر باشد.
وی گفت: مقرر شد از پارس آباد خط ریلی ۵ کیلومتری توسط 
ایران احداث شود تا به خط ریلی کشور آذربایجان متصل شود و 
بتوانیم باراندازی را در پارس آباد ایجاد کنیم و از آن محل بتوانیم از 

طریق حمل و نقل زمینی، کالاها را به ایران حمل کنیم.
سرمایه گذاری ایجاد بارانداز ریلی ایران و آذربایجان ۶۰ درصد  ■

افزایش می یابد
بذرپاش ادامه داد: بارانداز ریلی توافق  2 کشور در گذشته بوده 
که برای تکمیل آن نیاز به سرمایه گذاری بیشتری است. قرار شد 
سرمایه گذاری به میزان ۶۰ درصد افزایش یابد. کشور آذربایجان 
پیشنهاد کرده بود میزان بهره برداری نیز افزایش یابد که مقرر شد 
کمیته مشترک در 2 ماه هم افزایش سرمایه گذاری و هم افزایش 
زمان بهره برداری را مورد بررس��ی قرار دهد. وی یادآور شد: خط 
ریلی رش��ت - آستارا که عملیات اجرایی آن در حال آغاز شدن 

است، به بارانداز ریلی می رسد که این بارانداز بسیار مهم است.
گام جدید برای کریدور شمال - جنوب ■

خیرال��ه خادم��ی، معاون وزی��ر راه و شهرس��ازی احداث پل 
آس��تاراچای را در تکمیل کریدور ش��مال - جنوب مؤثر دانست 
و اظهار داش��ت: پل مرزی آستاراچای موجب توسعه ترانزیت 2 
کشور می شود که در موازات پل ریلی موجود توسعه همه جانبه 

منطقه را به همراه دارد. 

تذکر رئیس جمهور درباره افزایش قیمت 
خودروهای مونتاژی در جلسه شورای 

رقابت بررسی شد.
رئیس جمهور در جلسه  2۵ تیر هیات دولت درباره قیمت 
خودروهای مونتاژی با اعلام اینکه شورای رقابت با چه توجیهی 
قیمت خودروهای مونتاژی را افزایش داده است، معاون اول 
رئیس جمه��ور و وزرای اقتصاد و صمت را مامور بررس��ی و 

اصلاح این روند کرد.
به گفته رئیس جمهور،  اینکه در سال »رشد تولید و مهار 
ت��ورم« یک بخش بدون اخذ مجوزهای لازم کالاها را گران 
کند، قابل پذیرش نیست و دستگاه ها باید خود را موظف به 

مقابله با گرانی و تورم بدانند.
بر این اس��اس شورای رقابت نیز در جلسه هفتگی خود، 
صحبت های رئیس جمهور درباره قیمت خودروهای مونتاژی 

را بررسی کرد. 
سپهر دادجوی توکلی، مدیر روابط عمومی مرکز ملی رقابت 
در این باره گفت: قطعا رئیس جمهور جزو کسانی هستند که 
دغدغه مصرف کنندگان و مردم را دارند و نس��بت به حقوق 

مصرف کنندگان نگرانی دارند. 
وی با اش��اره به صحبت های اخی��ر رئیس جمهور درباره 

قیم��ت خودروهای مونتاژی 
بیان داشت: بر اساس نظرات 
رئیس جمه��ور درباره قیمت 
مونتاژی  اخیر خودروه��ای 
که توسط ش��ورای رقابت به 
تصویب رسیده است، این شورا 
در جلس��ه خود موارد مطرح 
شده از سوی رئیس جمهور را 

مورد بررسی قرار داد.
رئیس مرکز ملی رقابت با بیان اینکه شورای رقابت یک 
دستگاه فراقوه ای است که به صورت شورایی عمل می کند، 
اظهار داشت: انتظار اینکه فورا پس از جلسه نتیجه خاصی از 
آن حاصل شود یک مقدار دور از واقعیت است، زیرا هرگونه 

اعمال تغییر نیاز به کار کارشناسی دارد.
وی ادامه داد: اما قطعا قیمت خودروهای مونتاژی در جلسه 
شورا مورد بررسی قرار گرفت. ضمن اینکه با توجه به جلسه 
معاون رئیس جمهور با رئیس شورای رقابت، دلایل و مبانی 
قیمت گذاری به اطلاع رئیس جمهور رسید و نقش نهادهای 
تصمیم س��از نظیر وزارت صم��ت و  2 معاونت حمل و نقل و 
سازمان حمایت  در تصمیم گیری ها و فرآیند های قیمت گذاری 

اطلاع رسانی شده است.
بر اس��اس این گ��زارش، 
ش��ورای رقابت ب��ا توجه به 
ب��ازار  ب��ودن  انحص��اری 
مونت��اژی،  خودروه��ای 
امس��ال برای نخستین بار به 
قیمت گ��ذاری این خودروها 
ورود ک��رد و بر این اس��اس 
در اواسط اردیبهشت امسال 

قیمت 17 خودروی مونتاژی را مصوب و ابلاغ کرد.
اما از آنجا که قیمت های مصوب خودروهای مونتاژی در 
اردیبهشت  بین 1۰۰ تا 8۰۰ میلیون تومان کمتر از قیمت  
کارخانه ای ای��ن خودروها بود، لذا قیمت  های مصوب  مورد 
انتقاد مونتاژکاران قرار گرفت و حتی از عرضه با این قیمت 

امتناع کردند.
با این وجود وزارت صمت نس��بت به لزوم اجرایی شدن 
قیمت های مصوب به صورت جدی تاکید داش��ت و حسین 
فرهیدزاده، رئیس س��ازمان حمایت در همان ایام اعلام کرد 
خودروس��ازان مونتاژ کار باید از قیمت های مصوب ش��ورای 
رقاب��ت تمکین کنن��د و در غیر این صورت ب��ا آنها برخورد 

تعزیراتی خواهد شد.
بنابراین پیرو جلساتی که وزارت صمت با مونتاژکاران برگزار 
کرد، خودروسازان مونتاژی مکلف به اجرایی کردن قیمت های 
مصوب شدند اما با وجود قیمت گذاری خودروهای مونتاژی 
هیچ مونتاژکاری، خودرویی بر اساس قیمت های مصوب در 

اردیبهشت  عرضه نکرد.
دقیق��ا پس از 2 ماه از نخس��تین مرحل��ه قیمت گذاری 
خودروهای مونتاژی توس��ط شورای رقابت، شورا در 17 تیر 
قیمت های مصوب جدید را اعلام کرد که بر اس��اس مصوبه 
جدید، قیمت برخی خودروها افزایش یافت اما پس از اعلام 
قیمت های جدید، خودروسازان مونتاژکار که در انتظار افزایش 
قیمت بودند، به متقاضیان خرید خودرو که پیش از این در 
س��امانه عرضه یکپارچه خودرو ثبت نام کرده بودند فراخوان 
واریز وجه دادند. اما همان طور که اشاره شد قیمت های جدید 
خودروهای مونتاژی و افزایش قیمت این خودروها از س��وی 
شورای رقابت مورد انتقاد رئیس جمهور قرار گرفت و پیرو این 
افزایش قیمت اعلام شد دستگاه ها باید خود را موظف به مقابله 

با گرانی و تورم بدانند.
در پایان جلسه روز گذشته شورای رقابت قیمت خودروهای 

مونتاژی بدون تغییر باقی ماند.

یکی از راه های درآمدزایی دولت استفاده از 
املاک راکد است که این امکان را به دولت 
می دهد با استفاده از آنها بتواند به سمت تامین مالی پروژه های 
نیمه تمام از نیمه دوم سال قدم بردارد. بر همین اساس، مشاور 
رئیس سازمان خصوصی سازی در مولدسازی دارایی ها با بیان 
اینکه بیش از 3 هزار ملک مازاد دولت در کشور برای مولدسازی 
شناسایی شده است، گفت: از این تعداد 12۰۰ ملک در هیأت 
عالی مولدس��ازی به عنوان ملک مازاد مصوب ش��ده اس��ت و 

پیش بینی می کنیم در نیمه دوم سال به درآمدزایی برسد.
بابک ضرغام��ی درباره آخرین جزئیات طرح مولدس��ازی 
دارایی های مازاد دولت اظهار داش��ت: س��ایتی که در سازمان 
خصوصی سازی به نام تالار مولدسازی دارایی های دولت راه اندازی 
شده ، جزئیات دقیق املاک و اموال مازاد دولت در آن ذکر شده 
است، حتی نشانی این املاک در آن عنوان شده که متقاضیان و 

خریداران می توانند مراجعه و بازدید کنند.
هیچ یک از اموال دولت که قرار است  واگذار شود  به  درآمد  ■

نرسیده است
وی تأکید کرد: هنوز هیچ یک از اموال مازاد دولت که قرار است 
از طریق مولدسازی واگذار شود، به مرحله درآمد نرسیده است. 
ما بتازگی شناسایی املاک و اموال مازاد دولت را آغاز کرده ایم و 
احتمال می دهیم کسب درآمد از املاک مازاد به نیمه دوم امسال 

برسد، البته به شرط اینکه روند 
امور بخوبی پیش برود.

ضرغام��ی با تأکید بر اینکه 
دولت به دنبال کس��ب درآمد 
در مولدسازی دارایی ها نیست، 
گفت: هدف دولت از مولدسازی 
دارایی های مازاد در مرحله اول، 
ارزش افزایی سپس درآمد برای 
نیمه تمام  پروژه ه��ای  تکمیل 

اولویت دار در کشور است. در مرحله اول املاک مازاد شناسایی 
و در مرحله دوم پروژه های نیمه تمام عمرانی دولتی که دارای 

اولویت است، معرفی می شود.
12۰۰ ملک در هیأت عالی مولدسازی به عنوان ملک مازاد  ■

مصوب شده است
مشاور رئیس سازمان خصوصی سازی در مولدسازی دارایی ها 
با بیان اینکه بیش از 3 هزار ملک مازاد دولت در کشور شناسایی 
ش��ده اس��ت، گفت: از این تعداد 12۰۰ ملک در هیأت عالی 
مولدسازی به عنوان ملک مازاد مصوب شده است. تعدادی از این 
املاک به مرحله ارزش افزایی رفته و کارهایی مانند تغییر کاربری 
یا افزایش تراکم برای آنها انجام شده، بعد از آن قیمت گذاری و 

سپس واگذار خواهد شد.

ضرغامی توضیح داد: تاکنون 
از 12۰۰ مل��ک مازاد مصوب، 
تع��داد 9۰ ملک م��ازاد دولتی 
مرحله ارزش افزایی را طی کرده 
و 11۰۰ مل��ک م��ازاد هم در 
مرحله ارزش افزایی قرار دارد و 
نشانی همه این املاک در سامانه 
مولدس��ازی در سایت سازمان 
خصوصی سازی اعلام شده است.

وجود ۶2 هزار پروژه نیمه تمام در کشور  ■
مشاور رئیس سازمان خصوصی سازی در مولدسازی دارایی ها 
درباره اینکه چه میزان پروژه نیمه تمام در کشور وجود دارد، گفت: 
طبق آخرین آمار حدود ۶2 هزار پروژه نیمه تمام در کشور وجود 
دارد که از این تعداد ۵7 تا ۵8 هزار پروژه، استانی و  ۵ تا ۶ هزار 
پروژه، ملی   اس��ت. کاری که ما در مولدسازی انجام می دهیم، 
این اس��ت که از محل عواید مولدسازی به تکمیل پروژه های 

اولویت دار عمرانی می پردازیم.
 اولویت بن�دی پروژه  های نیمه تمام  ب�رای تخصیص اعتبار ■

در کمیته پایش 
وی تأکید کرد: سازمان برنامه و بودجه طرح های عمرانی را 
در کمیته پایش طرح ها بررسی می کند. در این کمیته معاون 

اجرایی رئیس جمهور به عنوان رئیس کمیته و اعضای آن شامل 
نمایندگان سازمان برنامه و بودجه، وزارت اقتصاد و وزارت کشور 
هستند که این طرح ها در کمیته پایش اولویت بندی می شود. 
 یکی از شاخص های مهم، درصد پیشرفت فیزیکی طرح است، 
شاخص دیگر، نیاز استان است که معمولا طرح های آب و انتقال 
آب اولویت کل کشور است، در برخی استان ها نیز جاده و راه آهن 
در اولویت قرار دارد؛ این ۶2 هزار پروژه عمرانی در کمیته پایش 
اولویت بندی می شود و برخی ستاره دار می شود که درآمدهای 

مولدسازی به طرح های ستاره دار اختصاص می یابد.
درآمد مولدسازی صرف تکمیل پروژه های نیمه تمام نهادهای  ■

عمومی نمی شود
وی همچنین اظهار ک��رد: نهادهای غیردولتی جزو دولت 
حس��اب نمی ش��وند و از یک طرف خصوصی هم نیستند اما 
نمی توانی��م درآمد حاصل از مولدس��ازی را به اتمام طرح های 
نیمه تمام نهادهای عمومی مانند بنیاد مستضعفان، صندوق تأمین 

اجتماعی ، شهرداری ها یا آستان ها اختصاص دهیم.
به گفته ضرغامی، در آیین نامه مولدسازی عنوان شده است 
چنانچه خود نهادهای عمومی مانند ستاد اجرایی و بنیاد متقاضی 
باشند که اموال مازاد خود را از طریق هیأت مولدسازی در فرآیند 
مولدسازی قرار دهند، می توانند این کار را انجام دهند و عواید 

حاصل از آن هم به خود نهاد عمومی بازمی گردد.

 پرداخت 34۰ هزار میلیارد تومان
وام مسکن به 322 هزار متقاضی

سرپرست دفتر مسکن وزارت راه وشهرسازی از پرداخت 
3۴۰ هزار میلیارد تومان تس��هیلات به 322 هزار متقاضی 
س��اخت مس��کن خبر داد. ابوالفضل نوروزی گفت: تاکنون 
یک میلیون و 3۴7 هزار متقاضی برای دریافت تس��هیلات 
ساخت مسکن به ۴ بانک همراه با بانک مسکن که بیشترین 
س��همیه پرداخت وام مسکن برای ساخت در طرح نهضت 
ملی مسکن را دارند، معرفی شده اند که تاکنون مبلغ حدود 
3۴۰ هزار میلیارد تومان تس��هیلات س��اخت مسکن برای 
322 هزار متقاضی پرداخت شده است. وی گفت: این وام ها 
برای طرح های مسکن خودمالکی، مسکن روستایی و مسکن 
حمایتی 99 ساله پرداخت شده است. سرپرست دفتر مسکن 
وزارت راه وشهرسازی این را هم گفت که برخی از بانک های 
طرف قرارداد با طرح نهضت ملی مسکن با ادبیات حقوقی و 
اجرایی طرح مسکن آشنا نبودند که در این زمینه جلسات 
مشترکی برگزار شد و کاربران ارشد وزارت راه وشهرسازی با 
کاربران ارشد بانک جلساتی برگزار کردند و این موارد به آنها 
یادآور شد. به گفته نوروزی، بعد از تأکید رئیس جمهور مبنی 
بر مشارکت همه دس��تگاه ها در طرح نهضت ملی مسکن 
آسیب شناسی ش��د که چرا بانک ها در پرداخت تسهیلات 
برای ساخت مسکن با تأخیر همراه شدند. متعاقب آن طی 
نامه ای از س��وی دبیرکل بانک مرکزی به معاونت مس��کن 
وزارت راه وشهرس��ازی 11 مورد از ایرادها اعلام شد. یکی از 
آنها داشبورد مدیریتی بود که در اختیار بانک های عامل قرار 
می گرفت و برخی از مش��کلات این داشبورد مدیریتی رفع 
شد. به گفته سرپرست دفتر مسکن وزارت راه و شهرسازی، 
رئیس جمهور تاکنون ۴ جلسه به صورت ماهانه برای پیگیری 
امور طرح نهضت ملی مسکن برگزار کرده است. وی گفت: 
برخی از بانک ها در سال اول پیوستن به نهضت طرح ملی 
مسکن عزم جدی برای حضور در این طرح را نداشتند، اما 
زیرساخت های س��امانه ای برای آنها فراهم شد، البته بانک 
مسکن از ابتدا به سامانه متصل شد. در حال حاضر سهمیه 
همه بانک ها در نهضت ملی مسکن ابلاغ شده و همه بانک ها 

از سهمیه خود آگاه هستند. 

مطالبات گندمکاران در یک هفته آینده 
پرداخت می شود

مدیرعامل ش��رکت بازرگانی دولتی با بیان اینکه گندم 
خریداری ش��ده از کشاورزان با قیمت هر کیلوگرم 1۵ هزار 
تومان بوده اس��ت، گفت: تاکنون نزدیک ب��ه ۶۰ درصد از 
مطالبات گندمکاران پرداخت و پیگیری های لازم انجام شده 
تا از طریق سازمان برنامه و بودجه و تسهیلات بانک ها در یک 
هفته آینده باقیمانده  طلب کشاورزان پرداخت شود. سعید 
راد افزود: تاکنون حدود ۶ میلیون و ۵۵۰ هزار تن گندم از 
اس��تان های مختلف به صورت تضمینی خریداری شده که 
در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 27 درصد افزایش یافته 
است. مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی روند خرید تضمینی 
گندم در سال جاری را خوب توصیف کرد و اظهار داشت: این 
میزان در مقایسه با مدت زمان مشابه سال گذشته حدود یک 
میلیون و 1۰۰ هزار تن، معادل 27 درصد افزایش یافته است. 
وی درباره پیش بینی میزان نهایی خرید تضمینی گندم بیان 
کرد: نمی توان به صورت دقیق میزان خرید تضمینی گندم را 
پیش بینی  کرد اما از سال گذشته بیشتر است. وی در ادامه 
تصریح کرد: برداشت در استان های سردسیری و شمال غرب 
کش��ور مانند اردبیل، همدان، کردستان، آذربایجان غربی، 
آذربایجان شرقی و زنجان باقی مانده است و تا اوایل شهریور 

خرید گندم ادامه دارد.

 عزم دولت برای تعیین تکلیف کالاها
و ساماندهی انبارهای اموال تملیکی

معاون حقوقی سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
گفت: معادل 3۰ سال گذشته در دولت سیزدهم، زمین برای 
انبارهای اموال تملیکی خریداری شد که این نشانگر عزم 
دولت برای تعیین تکلیف کالاها و س��اماندهی انبارها بود. 
علیرضا نورنژاد اظهار داشت: در حوزه انبارداری و ساماندهی 
انبارها اتفاق خوبی رخ داده است. این سازمان تا اواخر سال 
1۴۰۰ در حوزه انبارها دچار مشکل بود. وی افزود: سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی در سال 1۴۰۰ حدود ۵8 
هزار متر مربع انبار داشت که در سال 1۴۰1، 8۰ هزار متر 
مربع انبار خریداری شد. معاون حقوقی سازمان جمع آوری 
و ف��روش اموال تملیکی بیان داش��ت: معادل 3۰ س��ال 
گذشته زمین برای انبار خریداری شد که نشانگر ساماندهی 
اموال هاست. نورنژاد با اشاره به اینکه تحول بزرگی را نسبت 
به سال های قبل در انبارهای اموال تملیکی شاهد هستیم، 
گفت: کالاهای رسوبی دلایل مختلفی دارد. بعضی از کالاها 
سریع الفساد و بعضی بادوام و بعضی دیگر به مرور زمان دچار 
تغییرات می شوند. نورنژاد بیان داشت: سال گذشته حدود 31 
هزار میلیارد تومان کالاهای اموال تملیکی تعیین تکلیف شد 
که بعضی از کالاها بر اساس قانون مشمول انهدام، فروش به 

شرط صادرات و یا فروش در داخل شدند.

1۰۰۰ قطعه خودرو مشمول استاندارد 
اجباری می شود

رئیس سازمان ملی استاندارد گفت 1۰۰۰ قطعه خودرو تا 
پایان سال 1۴۰2 مشمول استاندارد اجباری می شود. مهدی 
اس��لام پناه درباره اس��تاندارد اجباری قطعات خودرو گفت: 
زمانی که کار تعیین استاندارد اجباری برای قطعات خودرو 
را شروع کردیم کمتر از ۵۴ قطعه استانداردسازی شده بود، 
در حالی که خودرو متشکل از چند هزار قطعه است. دبیر 
شورای عالی استاندارد افزود: هدف گذاری شده تا پایان سال 
1۴۰2  تعداد استانداردهای اجباری برای قطعات خودرو را 
به هزار برس��انیم. البته این کار س��اده ای نیست  و پشتوانه 
علم��ی و فناورانه می خواه��د که عزم ما برای انجام این کار 
جزم است. رئیس سازمان ملی استاندارد درباره استانداردهای 
اجباری هشتادوپنج گانه خودرو اظهار داشت: این استانداردها 
جزو استانداردهای ایمنی و عملکردی است که طبق دستور 
رئیس جمهور و قانون باید اجرایی شود. رئیس سازمان ملی 
استاندارد ایران با بیان اینکه تعدادی از خودروسازها الزامات 
هشتادوپنج گانه را بر تولیدات شان منطبق کرده اند، گفت: 
زمان های لازم را برای اجرای استانداردهای هشتادوپنج گانه 
به خودروسازان داده ایم، امیدوارم مابقی خودروسازان هم این 

استانداردها را رعایت کنند.

اخبار

اقتصادی
افزایش 43 هزار واحدی شاخص بورس تهران

شاخص کل بورس دیروز با 2.2 درصد افزایش، ۴3 هزار و 122 واحد رشد کرد و به یک میلیون و 999 هزار و 7۵۶ واحد رسید. با این وجود اما هنوز 
نتوانسته است کانال 2 میلیون واحدی را پس بگیرد. شاخص هم وزن نیز دیروز با افزایش 1۵ هزار و ۴98 واحد به 7۰3 هزار و 2۵1 واحد رسید. ارزش 

بازار در بورس تهران که ناشی از ارزش ۶۰۰ شرکت بورسی است به بیش از 7 میلیون و 2۴۵ هزار میلیارد تومان رسید.

چهارشنبه 28 تیر 14۰2
وطن امروز     شماره 3812

پس از 28 سال محور ترانزیتی »پاتاوه - دهدشت« در دولت رئیسی به بهره برداری رسید

زاگرس دل  در 
مهرداد بذرپاش: تکمیل زنجیره کریدوری جاده ای موجب تولید ثروت برای آیندگان می شود

تذکر رئیس جمهور به شورای رقابت بررسی شد

وهای مونتاژی بدون تغییر قیمت خودر

سازمان خصوصی سازی خبر داد: شناسایی 3 هزار ملک مازاد دولتی

مولد سازی بالفعل می شود؟

خودرو

املاک


